
Oœwiadczenie z³o¿one
przez senatora Henryka WoŸniaka

na 54. posiedzeniu Senatu
w dniu 13 maja 2010 r.

Oœwiadczenie skierowane do ministra œrodowiska Andrzeja Kraszewskiego

Szanowny Panie Ministrze!
Mimo i¿ nie jestem cz³onkiem senackiej Komisji Ochrony Œrodowiska, to jednak wybra³em siê na jej

niedawne posiedzenie, wiedz¹c, ¿e szczególnym goœciem bêdzie na nim minister œrodowiska.
Z wielk¹ uwag¹ wys³ucha³em swoistego exposé Pana Ministra, a w szczególnoœci tej czêœci wyst¹pie-

nia, w której pojawi³a siê stanowcza deklaracja definitywnego uporz¹dkowania gospodarki odpadami
komunalnymi w skali ca³ego kraju.

Wiem, nie tylko jako senator, ale i samorz¹dowiec z wieloletnim doœwiadczeniem, jak wa¿ny jest to
problem z punktu widzenia ekologii i ³adu gospodarczego w gminach i jak powszechnie oczekiwane jest
jego rozwi¹zanie.

Wierz¹c w konsekwencjê w tej sprawie, chcia³bym prosiæ Pana Ministra o zwrócenie uwagi na jeszcze
jedn¹ kwestiê, osobiœcie bardzo mi blisk¹.

Otó¿ Ministerstwo Œrodowiska w dniu 21 stycznia bie¿¹cego roku zatwierdzi³o listy rankingowe pro-
jektów z³o¿onych w konkursach og³oszonych w listopadzie 2009 r. w ramach osi I i II Programu Opera-
cyjnego „Infrastruktura i Œrodowisko”.

Na pierwszym miejscu rezerwowym listy rankingowej uplasowa³ siê projekt: „Uporz¹dkowanie go-
spodarki wodno-œciekowej na obszarze Zwi¹zku Celowego Gmin MG-6 (kwota dofinansowania to
311 318 530,78 z³).

Projekt ten ma wielkie znaczenie dla ochrony œrodowiska przyrodniczego w dolinie dolnej Warty,
w rejonie ujêæ wody pitnej dla miasta Gorzowa oraz w obszarze Parku Narodowego „Ujœcie Warty”, naj-
wiêkszego skupiska ptactwa wodnego w Europie.

Myœlê, ¿e ten ekologiczny aspekt projektu MG-6 zosta³ w pe³ni doceniony, o czym œwiadczy wysoka
ocena merytoryczna. W tym miejscu nie sposób nie wspomnieæ o tym, ¿e projekt bêdzie realizowany
w s¹siedztwie granicy polsko-niemieckiej na Odrze, w obszarze transgranicznym, w którym w pe³ni eko-
logiczna utylizacja œcieków komunalnych jest podstawowym miernikiem postêpu cywilizacyjnego.

Jest jednak¿e jeszcze jeden niezwykle wa¿ny aspekt projektu. Mam na myœli jego oddzia³ywanie na
rozwój regionalny pó³nocnej czêœci województwa lubuskiego. Jeœli bowiem uznaæ system kanalizacji sa-
nitarnej za g³ówny czynnik komunalnej infrastruktury technicznej, to nie bêdzie przesadne stwierdze-
nie, ¿e ramy tego projektu wyznaczaj¹ granice aglomeracji gorzowskiej.

Pragnê dodaæ, ¿e wstêpne, koncepcyjne przygotowanie tego projektu rozpoczêto ju¿ w po³owie lat
dziewiêædziesi¹tych ubieg³ego wieku. Wówczas w³aœnie dokonano modernizacji i rozbudowy oczyszczal-
ni œcieków w £upowie pod Gorzowem. Dziêki wsparciu miêdzy innymi NFOŒiGW wdro¿ono technologi-
cznie nowe mo¿liwoœci oczyszczania œcieków komunalnych, stworzono potencja³ zdolny obs³u¿yæ
perspektywistyczne potrzeby ca³ej aglomeracji gorzowskiej. Tak wiêc wy¿ej wymieniony projekt jest
w istocie rzeczy kontynuacj¹ wczeœniejszych i ma istotny wp³yw na ich ekonomiczn¹ efektywnoœæ.

W owym czasie, jako prezydent Gorzowa, mia³em przyjemnoœæ kreowaæ politykê ekologiczn¹ miasta
i regionu, której efektem by³o tak¿e wdro¿enie systemu zagospodarowania odpadów sta³ych poprzez
zbudowanie zak³adu utylizacji odpadów.

Szanowny Panie Ministrze, jestem przekonany, ¿e wyj¹tkowa synergia efektywnoœci ekologicznej
i ekonomicznej projektu ZCG MG-6 przemawia za jego uwzglêdnieniem. Cieszê siê, ¿e wnioskodawcy
zweryfikowali projekt ograniczaj¹c jego wartoœæ, co winno u³atwiæ jego uwzglêdnienie decydentom.

W ramach POIiŒ realizowane s¹ ró¿norodne projekty na terenie województwa lubuskiego, jednak¿e
w pó³nocnej jego czêœci w zlewni rzeki Warty – tylko jeden, niewielki, w Witnicy.

Dlatego zarówno ze wzglêdów ekologicznych, jak i z punktu widzenia równowagi rozwoju ca³ego wo-
jewództwa, uprzejmie proszê Pana Ministra o osobist¹ troskê w tej sprawie.

Z powa¿aniem
Henryk Maciej WoŸniak




